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قرعه کشی مرحله دوم انتخابی رقابت های جام جهانی 2026 در منطقه آسیا 

بهانه ای شـــد تا با ابراهیم میرزاپور، گلر سابق تیم ملی فوتبال ایران در این 

خصوص دقایقی به گفت وگو بنشـــینیم. در این بین درباره آخرین وضعیت 

فنی تیم ملی و همچنین شرایط دوست صمیمی اش یعنی علیرضا بیرانوند 

سوالاتی را مطرح کردیم که در ادامه می خوانید. 

حریفان تیم ملی ایران در رقابت های مقدماتی جام جهانی 2026 مشخص 

شدند که ازبکستان سرآمد حریفان تیم ملی محسوب می شود. صحبت را 

از همین جا آغاز کنیم. 

گروه ما و گروه کره جنوبی، دو گروهی هستند که به نظر می رسد از سایر گروه ها 

دشوارتر باشند. ما اگرچه ازبکستان را پیش از این در رقابت های کافا هم شکست 

داده بودیم اما قبل از اینکه تیم ملی وارد این رقابت ها شود حرف و حدیث ها درباره 

این مسابقات زیاد شنیده می شد. از سطح کیفی مسابقات تا شرایط برگزاری اما 

در هر صورت با توجه به مسائلی که همواره وجود دارد و مشکلاتی که فدراسیون 

فوتبال برای برگزاری دیدارهای بزرگ با آنها دست وپنجه نرم می کند؛ به نظر من 

حضور در تورنمنت کافا تجربه بدی برایمان نبود. درنهایت هم توانستیم در خانه 

حریف قهرمان این رقابت ها شـــویم. در هر صورت بزرگ ترین حسن هم گروهی با 

ازبکســـتان در رقابت های مقدماتی جام جهانی این است که با این تیم به تازگی 

بازی کردیم و از آنجایی که آشنایی خوبی از شرایط حریف وجود دارد این موضوع 

می تواند در ادامه کار، مسیر را برای ما هموارتر کند. بنابراین به نظر من حضور در 

تورنمنت کافا تجربه خوبی برای ما بود از این جهت که می تواند از لحاظ شـــرایط 

فنی این امر به کادرفنی ما کمک شایانی کند. ما حالا نقاط ضعف و قوت ازبک ها 

را بهتر می دانیم هرچند آنها هم از این قاعده مستثنی نیستند. 

با همه این احوالات، مشکلات همیشگی تیم ملی اعم از نداشتن برنامه ریزی 

مشخص و سازماندهی مطلوب همچنان وجود دارد. 

بله درســـت است. این مشکلات همیشگی در تیم ملی هستند. متاسفانه ما الان 

نمی توانیـــم بازی های تدارکاتی خوبی را برای تیم ملـــی تا آغاز رقابت ها تدارک 

ببینیم. آقای قلعه نویی هر زمانی به عنوان سرمربی تیم ملی انتخاب می شود این 

مشکلات همیشه در کنار تیم ملی وجود داشته است. به خوبی به یاد می آورم زمانی 

که از جام جهانی 2006 برگشتیم و ایشان به عنوان سرمربی تیم ملی انتخاب شد 

همین مشـــکلات هم وجود داشتند. آن زمان آقای دادکان هم رفته بود و من این 

مشـــکلات را از نزدیک می دیدم. ما نمی توانستیم اردوهای خوبی داشته باشیم و 

از برگزاری دیدارهای تدارکاتی مناسب عاجز بودیم اما به هر صورت با آن شرایط 

به جام ملت ها رفتیم و این تیم با قلعه نویی موفق شد صعود مقتدرانه ای را تجربه 

کند. درنهایت هم با بدشانسی در ضربات پنالتی از کره باختیم و آن شرایط را برای 

سرمربی تیم ملی به وجود آوردند. 

اما از لحاظ شرایط کلی، وضعیت فدراسیون و فوتبال کشور بسیار متفاوت 

از آن زمان دنبال می شود. 

بله همین طور است. الان آقای تاج به عنوان رئیس فدراسیون دارد همه تلاش خود 

را می کند تا بهترین اردوها و بازی ها را برای تیم ملی در نظر بگیرند اما در هر صورت 

از قدیم مشـــکلات اقتصادی و بحث تحریم ها همیشه کار را 

برای بازی با تیم های بزرگ سخت کرده و این شرایط همچنان 

وجود دارد. در هر صورت تیم ملی ما تیم بسیار خوبی به شمار 

می رود که از بازیکنانی بهره می برد که در لیگ های معتبری 

بوده اند. در لیگ خودمان هم بازیکنانی که دعوت می شوند 

جزء بهترین های باشگاه های خود هستند که به تیم ملی راه 

پیدا می کنند. فکر می کنم با این وضعیت می توانیم امسال 

شـــرایطی را پیش بیاوریم که در جام ملت ها بعد از ده ها سال 

به عنوان قهرمانی دست پیدا کنیم. 

بـــا این ظرفیت و بازیکنانی که داریم می توانیم در جام ملت های آســـیا به 

توفیقی دست پیدا کنیم؟

بـــا توجه به بازیکنـــان خوبی که در اختیار قلعه نویی و کادرفنی شـــان قرار دارند 

چراکه نه؟ آنها هم فوتبال را خوب می فهمند و خوب بازی می کنند. در مقاطعی 

که اردوهای دوســـه روزه  برگزار می شـــود بعد از آن در خلال دیدارهایی که برگزار 

می شود می بینیم که این نفرات چقدر در کنار هم خوب بازی می کنند. این یعنی 

آنهـــا خیلی زود با تاکتیک ها و برنامه هایی که مربیان تیم ملی از آنها می خواهند 

خودشان را وفق می دهند و این موضوع می تواند کمک زیادی به تیم ملی بکند. 

البته از این موضوع هم نباید بگذریم که قدرت های ســـنتی قاره مانند عربستان، 

کره، ژاپن و چند تیم مدعی دیگر هم این شانس را دارند که به عنوان قهرمانی دست 

پیدا کنند. با شرایط فعلی، قهرمانی آسیا چیزی نیست که دور از دسترس باشد. 

امیدوارم اشتباهی که 4 سال پیش مقابل ژاپن متحمل شدیم و مقابل این حریف 

شکست خوردیم دیگر تکرار نشده و تیم ملی بتواند به این عنوان دست پیدا کند. 

علاوه بر این بحـــث می توانیم در جام جهانی هم انتظار 

شانس صعود به دور دوم جام جهانی را داشته باشیم؟

درحال حاضر 8 تیم به صورت سهمیه ثابت راهی جام جهانی 

می شـــوند و اگر در این وضعیت دغدغه صعود داشته باشیم 

اصلا نمی تواند خوشـــایند باشد. اگر تیم ملی با این شرایط 

صعود نکند پس چه تیمـــی می خواهد به جام جهانی برود. 

سطح فوتبال ما از بسیاری از تیم های آسیایی فراتر است و ما 

باید واقعیت ها را هم ببینیم و باید جزء اولین تیم هایی باشیم 

که به جام جهانی صعود می کنیم. بنابراین اگر با این شرایط و 

این تعداد سهمیه به جام جهانی نرویم باید فوتبال مان را تعطیل کنیم. 

زمزمه های حضور قلعه نویی تا جام جهانی 2026 شنیده می شود. شما بودید 

این موضوع را منوط به موفقیت در جام ملت ها نمی کردید؟

ایده من این است که همان طور که یک مربی خارجی مثل کی روش می آوریم و به 

وی چند سال فرصت می دهیم باید وقتی سرمربی و کادرفنی ایرانی را در راس تیم 

ملی می گذاریم این عدم امنیت خاطر و دغدغه را نداشـــته باشد که با یک باخت 

یا ناکامی در یک تورنمنت به آخر راه برسد. این خوب نیست. اگر این اعتماد را به 

کادرفنـــی ایرانی کرده ایم پس باید فضا و فرصتی که به مربی خارجی می دهیم را 

به مربیان وطنی هم بدهیم و نباید این طور باشـــد که اگر این مربی نتیجه نگرفت 

هجمه و انتقادات زیادی به وی وارد شود و با برکناری اش دوباره یک گام به عقب 

برداریم. قلعه نویی مربی شناخته شده ای محسوب می شود و باید تا جام جهانی هم 

به او فرصت داد. قهرمانی در جام ملت ها آرزوی همه فوتبال دوستان ایرانی هست 

اما اگر این اتفاق هم رخ نداد حالا که به مربی ایرانی اطمینان کرده ایم می شود تا 

جام جهانی هم به او مهلت داد. 

نظرتان درباره دوران حضور اســـکوچیچ روی نیمکت تیم ملی و نحوه قطع 

همکاری با او چیست؟

برخورد خوبی با ایشان انجام نشد. در آن شرایط اسکوچیچ بهترین نتایج را با تیم 

ملی کسب و این تیم را با بهترین رکوردها راهی جام جهانی کرد و این حقش نبود 

که به این شـــکل با وی برخورد شود. کی روش هم بالاخره زحمت خود را کشید و 

مربی شناخته شده ای بود اما این برخورد قشنگی نبود که با اسکوچیچ انجام شد. 

علیرضا بیرانوند یک ماه سخت را گذراند. از مصدومیت در کافا تا مسائلی 

که در زمان نقل وانتقالات پیش آمد. به عنوان همشهری و دوست علیرضا که 

ارتباط خوبی با وی دارید، این شرایط را چطور ارزیابی می کنید. 

بعد از مصدومیت در کافا، علی شرایط صحبت کردن نداشت و به ناگهان آن وضعیت 

هم برایش به وجود آمد. خودتان شاهد هستید که فوتبالیست ها و به خصوص گلرها 

کار بسیار پرخطری دارند و علیرضا هم شاید در آن موقع در وضعیت خوبی نبوده 

و حتما از باشگاهش انتظار داشته که شرایطی که از قبل به او قول داده بودند را 

برایش فراهم می کردند که درنهایت آن مسائل به وجود آمد. با همه این تفاسیر به 

نظرم باز او بهترین کار را کرد که دوباره به پرسپولیس برگشت و امیدوارم امسال هم 

بتواند فصل خوبی داشته باشد و در جام ملت ها هم موفق باشد. 

به نظر می رســـد مذاکرات بی نتیجه با اســـتقلال بیشترین آسیب را به این 

تیم زد. 

به هر صورت وقتی علی فسخ کرد هر باشگاهی می توانست با او به عنوان بازیکن 

آزاد با او مذاکره کند. استقلال هم اگر این شرایط را داشت و قدم پیش گذاشت. 

واقعا از پشـــت پرده خبر ندارم اما اســـتقلال هم که به دنبال دروازه بان بود حق 

طبیعـــی اش بود که با بیرانوند مذاکره کند. دیگر آن ارقام و مســـائل دیگر را خبر 

ندارم که درباره اش نظر بدهم اما وقتی علی قراردادی نداشـــت این حق دو طرف 

بود که با هم مذاکره کنند. 

شنیده می شود علی با کمردرد شدیدی دست وپنجه نرم می کند. 

بله می دانم. الان بنده خدا یکی دو ســـالی هســـت که درگیر این مشکل است. 

همیشه به من می گوید که در برخی بازی ها با درد و فشار بازی می کنم. ان شاءالله 

برایش اتفاقی نیفتد و در اولین فرصت بتواند به درمان این آسیب دیدگی اش برسد. 

در گلـــری یک درد کوچک هم تمرکز شـــما را به هـــم می زند و روی عملکرد تاثیر 

می گذارد اما باز هم خداراشـــکر علی با آن کنار آمده است. در هر صورت یکی دو 

ســـال است که کمردرد دارد او را اذیت می کند و چند وقت پیش هم با او صحبت 

کردم می گفت کمرم خیلی اذیتم می کند. اما دم او گرم که با همین شـــرایط هم 

بهترین دروازه بان لیگ انتخاب شد. 

برای علیرضا از لحاظ اخلاقی توصیه ای ندارید؟

اخلاقش خوب است و مشکلی ندارد!

اگر امروز بازی می کردید، رقم قراردادتان چقدر بود؟

همان ســـال هایی که بازی می کردم از هر دو تیم استقلال و پرسپولیس پیشنهاد 

داشتم که قسمت نشد به این دو تیم بیایم اما اگر امروز بازی می کردم فکر می کنم 

همین ارقام 20-15 میلیاردی که راحت اعلام می کنند را فقط روی میز می گرفتم. 

ابراهیم میرزاپور در گفت وگو با »فرهیختگان«: بیرو می گفت کمرم خیلی درد دارد و اذیتم می کند

ویم باید فوتبال را تعطیل کرد با 8 سهمیه به جام جهانی نر
 با شرایط فعلی قهرمانی آسیا دور از دسترس نیست               اگر الان بازی می کردم فقط 20 میلیارد روی میز می گرفتم

مصیبت های ناتمام استقلالی ها: تنها تیم بدون مجوز برای ثبت قرارداد؟

نکو بدون مشکل؛ آبی ها فقط حق استفاده از بازیکنان جدید را ندارند

گزارش روزنامه پرتغالی از شرایط مهاجم ایرانی در پورتو

آبولا: طارمی تابستان بعد می رود؟

چندی قبل نامه  ای مهم با سربرگ سازمان لیگ و امضای رئیس این سازمان 

منتشر شد که محتوای آن حاکی از یک اتفاق ناگوار برای دو باشگاه مدعی 

بود. براساس این نامه، باشگاه  هایی که تاکنون قرارداد بازیکنان خود را ثبت 

نکرده  اند، تنها مجاز به ثبت قرارداد 14 بازیکن و 3 عضو کادرفنی هستند. در 

این بین و براساس اظهارنظر یکی از مقامات مرتبط در سازمان لیگ این طور 

اعلام شد که دو باشگاه استقلال و تراکتور تنها تیم های مدعی شامل این 

قانون هستند که نه تنها نفرات خود را به سازمان لیگ معرفی نکرده  بلکه 

برگه سقف قرارداد را هم تحویل نداده اند. 

در این نامه به دســـتورالعمل چهار سال پیش فدراسیون فوتبال استناد 

شده که در آن می گوید هر باشگاه لیگ برتری باید 14 روز قبل از شروع 

لیگ برتر فهرست اسامی خود را در اختیار سازمان لیگ قرار دهد. این در 

حالی است که بعدا اعلام شد تیم ها تا هفتم مرداد ماه این فرصت را دارند 

که فرم بودجه ســـقف قرارداد خود را برای سازمان لیگ ارسال کرده و به 

تبع آن برای ثبت قرارداد بازیکنان خود اقدام کنند. البته در دستورالعمل 

قبلی آمده بود که تیم هایی که این کار را نکنند، از لیگ برتر کنار گذاشته 

می شـــوند، اما در نامه جدید، سازمان لیگ امکان ثبت قرارداد 14 نفر را 

فراهم کرده  است. 

این در حالی اســـت که روز گذشته باشـــگاه تراکتور تبریز نیز در راستای 

دستورالعمل های ابلاغی فدراسیون فوتبال طی نامه ای رسمی فرم بودجه 

و هزینه  های خود را به سازمان لیگ ارسال کرد و حالا شنیده می شود فقط 

استقلالی ها در این خصوص یعنی ارسال فرم بودجه خود به سازمان لیگ 

اقدامی نکرده و احتمالا با تداوم این وضعیت در صورت سپری شدن مهلت 

مرتبط، قانون ثبت 14 بازیکن احتمالا شـــامل این تیم خواهد شد. البته 

شنیده می شود نساجی هم به صورت ناقص  قرارداد بازیکنانش را به سازمان 

لیگ تحویل داده است و سپاهانی ها نیز در این خصوص تعلل کرده اند. 

 سازمان لیگ عقب نشینی کرد؟
سازمان لیگ پیش از این با صدور اطلاعیه  ای اعلام کرده بود اگر تا شنبه 

7 مرداد )امروز(، باشگاه ها سقف بودجه خود را اعلام نکرده و قراردادها را 

ثبت نکنند، در هفته اول لیگ فقط می توانند از 14 بازیکن قدیمی خود 

اســـتفاده کرده و فقط قرارداد سرمربی، پزشک و مدیر تیم شان برای این 

هفته ثبت خواهد شد. این در حالی است که تا به امروز باشگاه استقلال 

از انجام این کار سر باز زده و مشخص نیست چه زمانی این امر درخصوص 

این باشـــگاه محقق خواهد شـــد.  با این تفاصیل از ســـازمان لیگ خبر 

می رسد گویا درخصوص این دستورالعمل عقب نشینی صورت گرفته و با 

وجود آنکه استقلالی ها به خاطر عدم ارائه فرم بودجه هنوز از ثبت قرارداد 

محروم هستند ضمن برداشته شدن ضرب الاجل مربوطه، دستورالعمل 

ثبت قرارداد 14 بازیکن برای این تیم و سایر تیم هایی که هنوز فرم بودجه 

را ارسال نکرده اند، لغو شده و این دستورالعمل به استفاده حداقل از 14 

بازیکن تغییر پیدا کرده که براساس آن نیز این دسته از تیم ها فقط حق 

استفاده از بازیکنان جدید خود را نداشته و درخصوص آبی پوشان، تمامی 

بازیکنان فصل گذشته بدون توجه به تعداد آنها می توانند در هفته ابتدایی 

استقلال را در برابر نفت آبادان همراهی کنند.  البته برخی خبرها حاکی از 

موانع موجود برای سرمربیان تیم ها داشت که این امر برای آنها صدق نکرده 

و به این ترتیب نکونام مشکلی برای همراهی استقلال نخواهد داشت. 

شرایط ادامه حضور مهدی طارمی در پورتو همچنان نامشخص 

است و اگرچه به نظر می رســـد میلانی ها از خرید او منصرف 

شـــده اند اما همچنان شایعاتی درباره آینده این مهاجم گلزن 

ایرانی به گوش می رســـد. روزنامه آبولا چاپ پرتغال در این باره 

می نویسد: »مهدی طارمی وارد آخرین فصل حضورش در پورتو 

می شـــود و تا ژوئن سال 2024 هر اتفاقی ممکن است برایش 

رخ دهد. شـــاید تا آن زمان او راضی به تمدید قرارداد شـــود یا 

اینکه از باشـــگاه برود. اژدهاها تا روز اول ســـپتامبر که مهلت 

نقل وانتقالات تابســـتانی به پایان می رسد منتظر می مانند تا 

ببینند وضعیت طارمی در این تیم چه خواهد شد. تا آن زمان 

اگر تیمی چک 60 میلیون یورویی به باشگاه بدهد )مبلغ حق 

فسخ قرارداد طارمی( می تواند این بازیکن را به تیم خود ببرد. 

البته ترجیح سرجیو کونسیسائو و همچنین مدیران باشگاه این 

است که بهترین گلزن خود را حفظ کنند و تنها درصورتی راضی 

به فروش او هستند که پول خوبی از این انتقال نصیب شان شود. 

البته هدف بعدی پورتو این است که پس از بسته شدن پنجره 

نقل وانتقالات تابســـتانی به سراغ این بازیکن رفته و مذاکرات 

خـــود برای تمدید قرارداد با او را آغاز کنند. البته آنها به خوبی 

می دانند که طارمی دوســـت دارد در تیمی بزرگ و در یکی از 

5 لیگ معتبر اروپایی بازی کند اما فعلا این رویا محقق نشده 

است و او فعلا همچنان باید پیراهن آبی و سفید تیمش را 

به تن کند. البته نباید این نکته را فراموش کرد که طارمی 

در جولای سال 2024 پا به 32 سالگی می گذارد و در 

این سن حضور در تیمی بزرگ و معتبر کمی سخت و 

دشوار خواهد بود و معمولا باشگاه ها کمتر به سراغ 

ستاره های پا به  سن  گذاشته می روند. اگر او در ژوئن 

2024 به عنوان بازیکن آزاد پورتو را ترک کند معلوم 

نیست کدام باشگاه ها به سراغش خواهند رفت 

و آیـــا اصلا او می تواند به تیمی بزرگ و معتبر 

ملحق شود یا نه.«

محمدرضاحاجیعبدالرزاق
خبرنگار گروه ورزش

پرسپولیس به دیاباته و پریرا بدهکار است

تلاش قرمزها برای نرفتن پرونده به فیفا
باشگاه پرسپولیس به خاطر قهرمانی در دو جام داخلی ضرر مالی سنگینی دید که هنوز 

برای این باشـــگاه تبعات دارد. این باشـــگاه شاید برای اولین بار بود که در پایان فصل با 

نفرات خارجی اش با اتمام فصل تقریبا تسویه حســـاب کرد اما قهرمانی ها باعث شد که 

این نفرات طلبکار جدید تیم شان باشند. بازیکنان و مربیان خارجی پرسپولیس به مانند 

نفرات داخلی این تیم بابت قهرمانی در دو جام 15 درصد به قراردادشـــان اضافه شـــد و 

حالا پرسپولیس مجبور است به نفرات مازاد خودش هم این پاداش ها را پرداخت کند. 

درحال حاضر شیخ دیاباته و لئاندرو پریرا رسما از پرسپولیس جدا شده اند اما همچنان از این 

باشگاه طلبکار هستند. در همین راستا باشگاه پرسپولیس قبل از اینکه این نفرات بخواهند 

از طریق فیفا پیگیر طلب خود باشند به دنبال این است تا طی یکی دو هفته آینده طلب این 

دو مهاجم جداشده را پرداخت کند. هرچند هر دو بازیکن کمترین نقش را در قهرمانی های 

تیم شان داشـــتند اما پاداش های قابل توجهی را دریافت خواهند کرد. درمورد پرداختی 

به سرخپوشان قبل از شروع فصل هم بعید است تا قبل از شروع فصل اتفاقی رخ دهد. 

ایرانسل بعد از 6 سال روی پیراهن تیم های تهرانی؟

یک اپراتور در آستانه اسپانسری سرخابی ها
چند روز پیش و در جریان جلسه هم اندیشی پیشکسوتان باشگاه استقلال، خانی عضو 

هیات مدیره این باشگاه به صراحت اعلام کرد قرار است در هفته آینده شرکت با ایرانسل 

قرارداد جدید مالی امضا شده و در لیگ جدید اسپانسر اصلی استقلال به رقیب همراه 

اول ســـپرده شـــود که در این صورت می توانیم به تعهدمان در قبال کادرفنی و بازیکنان 

عمـــل کنیم.  این خبر بلافاصله در محافل خبری بازتاب وســـیعی پیدا کرد تا جایی که 

برخی مقامات باشـــگاه آن را تکذیب و اعلام کردند قرار نیست چنین امری محقق شود و 

به این منظور با چند شرکت صنعتی بزرگ مذاکراتی صورت گرفته است. 

با این حال شنیده های خبرنگار »فرهیختگان« از یک مقام آگاه حکایت از آن دارد که موانع 

موجود برای اسپانســـرینگ مشترک سرخابی ها توسط شرکت ایرانسل درحال برداشته 

شدن است و این اپراتور بعد از 6 سال که این اپراتور برای اولین بار اسپانسرینگ این دو 

باشـــگاه را با هم به عهده داشـــت، دوباره این امر را تکرار کند.  ناگفته نماند آخرین باری 

که ایرانسل اسپانسر مشترک دو تیم بزرگ پایتخت بود حواشی زیاد در مورد کمک های 

یک طرفه این شـــرکت به تیم پرسپولیس از ســـوی استقلالی ها به وجود آمده اما این بار 

رقمی مشـــخص و واحد برای این دو باشگاه تعیین شده است. در صورت تحقق این امر، 

ایرانسل به عنوان اسپانسر غیراصلی با این باشگاه قرارداد می بندد.


